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REQUEST
To provide technical and organizational information via WANO
Dear Colleagues,

Kudankulam NPP is asking to share your plant information regarded to the Main Generator hydrogen cooling system (Hydrogen Purity).

Detailed request:

	1. NPP/Organization: Kudankulam NPP


	2. The topic of information request:   
Main Generator hydrogen cooling system-Hydrogen Purity 

	3. The goal of information request: 
Getting relevant information from operating VVER-1000 plants for performance enhancement.

	4. Problem description: 
InKKNPP-1&2, main generator casing hydrogen purity is always maintained between 98% to 98.3% in spite of 15 Sm3/day of average make up for compensating continuous purge flow from seal chambers and additional purging of around 15 Sm3/day for maintaining hydrogen purity.
KKNPP-1&2 having two hydrogen dryers of refrigeration type and is operated every twelve hours alternatively. The amount of moisture drained from hydrogen dryers after 12 hrs of dryer operation is around 0 to 50 ml. Suspecting under performance of hydrogen dryer, as many days no moisture is getting drained from dryer. 

 Important parameters related to hydrogen cooling system:

· Flow through the hydrogen dryer: around 40 S m3/hr, 
· pipe line dia meter:  50mm,
· Generator casing pressure: 0.5 MPa. 
· Hydrogen temperature at dryer inlet: around 50 0C. 
· hydrogen temperature at dryer out let:  
· around 30 to 350C (If inlet and out let valves of dryer are full opened) 
· 22 to 280C (if inlet or out let valve throttled to 25% open)

· Dryer capacity: 0.45 TR
· Ambient temperature 35 - 38 deg. C



	5. Specific questions: 
1. What is the average hydrogen concentration maintained in generator casing?

2. What is the daily make up rate of hydrogen? 

3. What is the continuous hydrogen purge flow rate from each side of seal chambers during normal operation?

4. Is there any additional hydrogen purging done to maintain/improve hydrogen purity? If so, what is the frequency of additional purging?

5. What is the average dew point temperature maintained inside generator casing during normal operation?

6. What is the average amount of moisture drained from the operating hydrogen dryer per day? 

7. What is the moisture concentration in the generator seal oil system?
8. Whether any oil traces observed in the condensate drained from dryer?
9. Whether online hydrogen analyzers are reading correctly? Are they reliable? 
10. Whether any difference observed in online hydrogen analyzers and manual sample results of generator casing hydrogen?
11. Whether online hydrogen analyzers will respond, if any oil vapour and water vapour is there in generator casing?

12. 


Russian:
З А П Р О С

на получение технической и организационной информации по линии ВАО АЭС
Уважаемые коллеги,

АЭС Куданкулам просит поделиться информацией по опыту обеспечения чистоты водорода системы охлаждения главного генератора.

 

Описание проблемы:
На АЭС Куданкулам-1 и 2, корпус главного генератора, чистота водорода всегда поддерживается в диапазоне от 98% до 98,3%, несмотря на 15 См3/сут средней подпитки для компенсации непрерывного потока продувки из уплотнительных камер и дополнительной продувки около 15 См3/сут для поддержания чистоты водорода.
Блоки АЭС Куданкулам-1 и 2 имеют две водородные сушилки холодильного типа и работают поочередно каждые двенадцать часов. Количество влаги, сливаемой из водородных сушилок после 12 часов работы сушилки, составляет от 0 до 50 мл. Подозрительно, но при работе водородной сушилки, уже много дней никакая влага из сушилки не стекает.
Важные параметры, связанные с системой охлаждения водорода:
• Расход через водородную сушилку: около 40 См3/час,
• Диаметр трубопровода: 50 мм,
• Давление в корпусе генератора: 0,5 МПа.
• Температура водорода на входе в сушилку: около 50 0С.
• температура водорода при выходе из сушилки:
o от 30 до 350С (если впускные и выпускные клапаны сушилки полностью открыты)
o от 22 до 280C (если впускной или выпускной клапан дросселирован до 25% открытого)
• Емкость сушилки: 0,45 TR
• Температура окружающей среды 35 - 38 град. C
 
Конкретные вопросы:

1. Какова средняя концентрация водорода, поддерживаемая в корпусе генератора?
2. Ежедневное пополнение водорода?
3. Каков непрерывный расход продувки водородом с каждой стороны уплотнительных камер при нормальной работе?
4. Проводится ли какая-либо дополнительная продувка водородом для поддержания/улучшения чистоты водорода? Если да, то какова частота дополнительной продувки?
5. Какова средняя температура точки росы, поддерживаемая внутри корпуса генератора при нормальной работе?
6. Каково среднее количество влаги, сливаемой из работающей водородной сушилки в сутки?
7. Какова концентрация влаги в масляной системе уплотнения генератора?
8. Наблюдаются ли какие-либо следы масла в конденсате, сливаемом из сушилки?
9. Правильно ли читают онлайн-анализаторы водорода? Надежны ли они?
10. Наблюдается ли какая-либо разница в онлайн-анализаторах водорода и ручных результатах отбора проб водорода из корпуса генератора?
11. Будут ли реагировать онлайн-анализаторы водорода, если в корпусе генератора есть пары масла и воды?
Bushehr NPP Answers and Recommendations in this regard:

Ответы и рекомендации АЭС Бушер в этой связи:
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**- Descriptions: Specific comments:  Описание, конкретные комментарии: توضیحات تکمیلی
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